
СНЦ „ПРИЯТЕЛИ НА МОРЕТО – БУРГАС“ 
 
 

Отчетен доклад за 2023 г. 
 

 
Дойде време да докладваме какво бе извършено от сдружението през 

изминалата 2023 година. 
 
На 02.01.2023 година стартирахме с новогодишно гмуркане. Времето 

беше чудесно, водата не беше много студена – около 10 градуса, а имахме и гости 
от Пловдив. 

На 06 февруари беше проведено годишното ни събрание, на което бяха 
взети важни решения, за изпълнението на които ще Ви информирам сега, а след 
това ще Ви информирам за останалите дейности в текуща последователност. 

 
Решения на Общото събрание от 06.02.2023 година: 
 
1. Промени в устава на сдружението, касаещи членството, които всеки 

може да прочете в протокола от миналогодишното събрание, публикуван на уеб 
страницата на сдружението ни. 

 
2. Приет беше проектът за визия на клубен екип, изработен от Мирослава 

и Йонко Димитрови, включващ тениска, суичър и шапка. Направен беше списък 
с желанието на всеки от членовете и през месец май всички получиха екипите си, 
така че за почистването на остров „Света Анастасия“ бяхме облечени с клубните 
си екипи. 

 
3. Стефан Маринчев и Николай Желев представиха електронния вариант 

на карта на дайвинг спотовете по Южното Черноморие, а Тодор Казаков се 
ангажира в изработването на файлове за печат на всеки един от спотовете. 
До ...................... бяха изработени и напечатани 10 такива, но все още нито един 
не е монтиран на брега на морето. Причината е все още неуточнен нацяло начин 
за монтаж, за което аз съм поел ангажимент, а също така и сравнително късното 
излизане от печат – месец октомври. През текущата 2024 година отпечатаните 
карти ще бъдат монтирани, а останалите карти ще бъдат изработени и отпечатани. 

4. Приехме конкретен план и оформихме групи за отделните етапи по 
потапянето на самолета около остров „Света Анастасия“. За съжаление 
потънахме в дебрите на държавната администрация. Първо, по установяване 
собственика на самолета и евентуалното му предоставяне на сдружението или на 
общината. Освен това, заместник кмета по туризма и културата, който бе 
определен да ни съдейства, поради прекомерна заетост не можа да отдели 
нужното време за нашия проект. Всички знаете, че в края на годината имаше 



кметски избори и цялата администрация беше ангажирана с тях. Кметът на 
Бургас беше преизбран, което ще ни даде възможност да изпълним този и 
подобни проекти, тъй като той стои твърдо зад идеята ни за създаване на 
подводен парк-музей около остров „Света Анастасия“. 

Виждайки сложността и големия обем от работа, трудната логистика, 
нуждата от съдействие на чужда община /Разград/, която не е заинтересувана от 
този проект, предлагам да го преместим по-назад във времето, примерно след 
година-две, а през тази година да изпълним един по-лесен проект – като начало 
да потопим един хеликоптер МИ-14. Машината е с дължина 18 метра, ширина 
3,80 метра и височина 5 метра. Корпусът на този хеликоптер се намира в завод 
„Авионамс“ – град Пловдив. Написали сме съответните писма до управата на 
завода и чакаме решението. 90% съм сигурен, че отговорът ще е положителен. 
Смятам, че този проект ще можем да го осъществим по-бързо и по-лесно, тъй 
като повечето от агрегатите са демонтирани, а и няма да има нужда да го 
разглобяваме и след това сглобяваме, както самолета, а ще го пренесем в цялостен 
вид. 

5. Следващото ни събиране беше на 22 април за традиционния семинар 
по водолазна медицина. Лектор беше познатият на всички проф. д-р Никола 
Шопов. Няма да обяснявам полезността на знанията, които придобиваме на тези 
семинари. Само ще обявя, че тази година семинарът ще бъде на 13 април. Ако 
някой има интерес към конкретна тема, да се обърне към мен сега или по-късно, 
за да мога да говоря с професора. 

6. Почистването около остров „Света Анастасия“ беше извършено на 10 
юни. Включиха се много членове на сдружението. Имахме гости, наши приятели 
и съмишленици от Варна и Пловдив – общо 26 водолаза. Въобще това събитие, 
превърнало се в традиционно, е едно много приятно преживяване за всички нас 
и добро начало на летния сезон. 

7. На 17 и 18 юни проведохме поредното издание на състезанието по 
подводни спортове „Златният Делфин“. Като място за провеждане бе определен 
басейна „Парк Арена“. Съоръжението е много добро, но не е най-удобното място 
за нашето състезание. Успоредно с нашето състезание имаше такова и по водно 
спасяване. Всичко това усложни нашата дейност, но благодарение на 
безкористната помощ на нашите членове Ивайло Любенов, Митко Ковачев, 
Станислав Цеков, Йонко Димитров, Стефан Маринчев, Стефан Калчев, Георги 
Савов, Иво Стаменов, Жечо Памуков, Кирил Кьовторов, Пламен Тодоров и 
Пламен Димитров – общо 12 човека, се справихме отлично и всичко протече 
безпроблемно. Бяхме посетени от кмета Димитър Николов. 

8. В началото на месец юли беше извършено зарибяване на язовир 
„Мандра“. Бяха закупени 50 кг зарибителен материал шаран на стойност 600 лв. 
и пуснат във водите на язовира под прякото наблюдение на инспектори от ИАРА. 

9. В началото на месец август, тук в тази зала, пред децата от читалище 
„Асен Златаров“ беше изнесена лекция на тема „Подводната история на 
човечеството“. Единственият член, който изяви желание да поеме тази задача, 



беше Павел Самарин. Той сам подготви целия материал и изнесе лекцията пред 
децата. 

10. На ..... септември за ..... пореден път чистихме около Мостика. В 
почистването участваха 26 водолаза, от които 14 членове на сдружението. 
Останалите 12 човека бяха наши приятели и съмишленици от цяла България. 
Тези цифри ме навеждат на мисълта през тази година да обявим и 
популяризираме това почистване като национална инициатива. 

11. Всички помните опустошителните валежи, които тази година заляха 
южното Черноморие и нанесоха сериозни щети върху цялата инфраструктура. В 
тази връзка бяхме помолени от собственика на сърф училището на къмпинг 
„Нестинарка“ да му помогнем да почисти подводната част на плажа от предмети, 
завлечени от пороя един месец по-рано. Ние се организирахме и за един ден 
успяхме да извадим всички предмети, завлечени от стихията в морето, които биха 
застрашили туристите през настоящата година. 

12. През изминалата година отново бяхме избрани от фирма 
„Ремонтстрой“ като подизпълнител за извършване на водолазна дейност при 
ремонт на една от естакадите на нефтеното пристанище. 

Задачата бе разделена на две части: 

- Пълно оразмеряване на колоните /10 на брой/, отстоянията между тях, 
заснемане на състоянието им под вода и изработване на работен чертеж на тази 
база. Размерите и заснемането бе извършено от Кирил Кьовторов и Стоян 
Димитров, а чертежът изработен от Йонко Димитров. 

- На базата на чертеж „Ремонстрой“ трябваше да изработят подводен 
кофраж, който ние да монтираме под вода. 

След известно време първият пробен кофраж бе изработен и Кирил 
Кьовторов, Димитър Ковачев и Стоян Димитров извършиха успешно монтажа му. 

За наше съжаление много скоро след първия пробен монтаж концесията 
на „Лукойл“ над пристанището бе отнета и ремонтът бе прекратен. Все пак за 
това, което свършихме, „Ремонтстрой“ преведе на сдружението сумата от 9120 
лв. 

13. През месец декември проведохме две мероприятия, които вече са 
традиционни: 

Първото беше Никулденският ретро дайвинг. Точно на Никулден морето 
не бе благосклонно към нас. Вълните заливаха плочата, където обикновено 
обличаме водолаза, а видимостта във водата беше около 30 см. Въпреки това 
успяхме да гмурнем трима човека, като двамата бяха от нашите специални части 
/тюлени/ със сериозен стаж под водата, но никога не гмуркали със средно 



водолазно оборудване, от което бяха много впечатлени и изявиха желание тази 
година да повторят гмуркането при по-добри условия. 

Благодарности на поддържащите водолази: Георги Савов, Кирил 
Кьовторов и Павел Самарин. Задачата им бе най-трудна, но те се справиха 
отлично. 

Второто беше Коледното гмуркане на 24 декември. Включиха се 6 човека 
от сдружението и Светльо Събев от „Приятели на морето – Варна“. Затова пък 
медиите бяха в изобилие и събитието бе показано почти по всички телевизии.   

14. Накрая ще отделя малко повече време, за да Ви информирам за 
потапянето на параклиса „Света Анастасия“ в близост до едноименния остров, 
което ще постави началото на подводен парк – музей в Бургаския залив, който ще 
го превърне в притегателно място за дайвинг и ще обогати флората и фауната в 
района, защото всеки обект под вода се превръща в изкуствен риф, около който 
се концентрира живот.   

Започвам отначало. На срещата ми с кмета Димитър Николов във връзка 
с нашия проект за потапянето на самолета, той ни попита може ли да съдействаме 
за потапяне на параклис, който е бил подарен на общината преди шест години от 
фирма „Булдог“, собственост на Росен Желязков. Приехме предизвикателството. 
Огледахме обекта с размери – дължина 4 метра, ширина 2 метра и  височина 2,80 
метра, изработен от железобетон с тегло около 14 тона. Свързах се с Росен 
Желязков и начертахме план за потапянето. Ние като сдружение поехме 
изработването и монтажа на иконите и кръста, а Росен Желязков се ангажира със 
самото потапяне на обекта. Кръстът бе изработен от неръждаема стомана от 
Кирил Кьовторов и Стоян Димитров безвъзмездно, а иконите бяха поръчани на 
фирма и изработени от мрамор с цифрово програмна машина, за което 
сдружението заплати 2600 лв. И така в края на месец октомври всичко беше 
готово. На 3 ноември параклисът беше транспортиран до Морска гара, където с 
кран беше пуснат във водата. Росен Желязков заедно с неговия екип го окачиха 
на 6 парашута: 4 х 5 тона и 2 еднотонни. След това с влекач от пристанището бе 
провлачен до острова. Оттам Росен Желязков го прехвърли на своя самоходен 
понтон, оборудван с кран и хидравлична лебедка. Закара го до точката, 
определена от военните и ДИК, която аз, Павел Самарин и Павлин Димитров 
предварително бяхме изгмуркали и обозначили. Позиционира понтона над 
точката с помощта на 4 мъртви котви, поставени предварително. Ориентирахме 
параклиса в посока изток-запад с помощта на мъртвите котви и плавно с 
хидравличната лебедка го пуснахме на морското дъно. След няколко дни екипът 
на Росен Желязков заби мъртва котва с буй на около 5 метра от параклиса и 
монтираха точно до него статуята на Света Анастасия в естествен ръст. Всички 



документи и разрешителни за потапянето бяха придвижени от Община Бургас. 
Параклисът вече е готов за посещения, но официалното откриване ще е през 
месец май на Великден. 

Каня всички членове на сдружението и техните приятели на този празник! 

 

     
 

 
 

 


	9. В началото на месец август, тук в тази зала, пред децата от читалище „Асен Златаров“ беше изнесена лекция на тема „Подводната история на човечеството“. Единственият член, който изяви желание да поеме тази задача, беше Павел Самарин. Той сам подготв...
	10. На ..... септември за ..... пореден път чистихме около Мостика. В почистването участваха 26 водолаза, от които 14 членове на сдружението. Останалите 12 човека бяха наши приятели и съмишленици от цяла България. Тези цифри ме навеждат на мисълта пре...
	11. Всички помните опустошителните валежи, които тази година заляха южното Черноморие и нанесоха сериозни щети върху цялата инфраструктура. В тази връзка бяхме помолени от собственика на сърф училището на къмпинг „Нестинарка“ да му помогнем да почисти...

